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Związek Miast i Gmin Morskich
W Y K A Z  D E L E G A T Ó W  ( K A D E N C J A  2 0 1 8 - 2 0 2 2 )

 1. Cedry Wielkie  Wojciech Mańkiewicz – radny

 2. Darłowo   Krzysztof Walków – prezes Miejskiego Przedsiębiorstwa  

Gospodarki Komunalnej w Darłowie 

 3. Dziwnów  Grzegorz Jóźwiak – burmistrz 

   Zbigniew Jeszka – radny

 4. Elbląg  Janusz Hajdukowski – radny

 5. Gdańsk  Andrzej Bojanowski

 6. Gdynia  Jarosław Kłodziński – radny

 7. Gniewino  Zbigniew Walczak – wójt

 8. Hel  Marek Chroń – przewodniczący rady miasta

 9. Jastarnia  Tyberiusz Narkowicz – burmistrz

 10. Kołobrzeg  Artur Dąbkowski – radny

 11. Kosakowo  Marcin Kopitzki – zastępca wójta

 12. Krokowa  Dorota Goyke – radna

 13. Krynica Morska  Krzysztof Swat – burmistrz

 14. Łeba  Andrzej Strzechmiński – burmistrz 

   Ewa Kapłan – wiceburmistrz

 15. Mielno  Olga Roszak-Pezała – burmistrz

 16. Międzyzdroje  Mateusz Bobek – burmistrz

 17. Puck  Hanna Pruchniewska – burmistrz 

   Amadeusz Walke – radny

 18. Pruszcz Gdański miasto  Janusz Wróbel – burmistrz

 19. Sopot  Marcin Skwierawski – wiceprezydent miasta

 20. Szczecin  Michał Przepiera – wiceprezydent miasta

 21. Trzebiatów  Józef Domański – burmistrz 

   Wojciech Grzymkowski

 22. Ustronie Morskie  Bernadeta Borkowska – wójt

 23. Władysławowo  Roman Kużel – burmistrz

 24. Urząd Marszałkowski  

  Województwa Pomorskiego członek wspierający

 25. Urząd Marszałkowski  

  Województwa  

  Warmińsko-Mazurskiego  członek wspierający
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Najpiękniejsze Muzeum  
Bursztynu zaprasza!

Pod koniec lipca 
uroczyście otwarto 

w Gdańsku 
najpiękniejsze muzeum 

bursztynu na świecie 
w największym 

średniowiecznym 
młynie Europy.

W  G D A Ń S K U

Po piętnastu latach działalności 
w Zespole Przedbramia, czyli 
w Katowni i Wieży Więzien-

nej, Muzeum Bursztynu zostało prze-
niesione do Wielkiego Młyna na Starym 
Mieście. To największy młyn średnio-
wiecznej Europy, napędzany niegdyś 
wodami Kanału Raduni, wzniesiony ok. 
1350 roku, a przy tym jeden z najwięk-
szych obiektów zabytkowych Gdańska. 

Ponad t ysiąc  eksponatów
Dzięki przeniesieniu, powierzchnia 

wystawiennicza Muzeum zwiększyła 
się trzykrotnie, osiągając blisko tysiąc 
metrów kwadratowych. Umieszczo-
no tam jedną z największych kolekcji 
bursztynu na świecie – ponad 1000 
eksponatów, a także nowych instalacji 
scenograficznych. 

Na ki lku pięt rach
Na pierwszej kondygnacji budynku 

zwiedzający bardzo wiele dowiedzą 
się o procesie powstawania bursztynu, 
którego na całym świecie jest blisko 300 
odmian, w różnym wieku i kolorze. Zna-
leziono je na wszystkich kontynentach 
oprócz Antarktydy, lecz niewykluczone, 
że również i tam kiedyś zostaną odkryte. 
Nasz bursztyn bałtycki powstał ponad 
40 mln lat temu. 

Na drugiej kondygnacji ekspono-
wane są wyroby z bursztynu, w tym 

obiekty zabytkowe oraz współczesna, 
nowoczesna biżuteria. Ciekawostką jest 
opowieść o bursztynowej komnacie, bo 
gdańszczanie mieli swój znaczący wkład 
w jej powstanie.

Łączy  nas  burszt yn
Stworzenie imponującej kolekcji zbio-

rów i przygotowanie dla niej reprezen-
tatywnej siedziby nie mogłoby się odbyć 
bez zaangażowania, współpracy oraz 
finansowego wsparcia wielu instytucji. 
Nowe Muzeum Bursztynu zostało zreali-
zowane przede wszystkim dzięki dotacji 
celowej gminy miasta Gdańska, a także 
dwóm dofinansowaniom Unii Europej-
skiej i dzięki współpracy z Muzeum Świa-
towego Oceanu w Kaliningradzie w ra-
mach projektu „Połączeni Bursztynem”.

Otwarte  sześć  dni 
w t ygodniu

Muzeum można zwiedzić bez kolejek, 
dzięki rezerwacji biletów online na stronie 
www.muzeumgdanska.pl. 

W sezonie zimowym (od 19 września 
2021 do 17 czerwca 2022) Muzeum Bur-
sztynu otwarte jest przez 6 dni w tygo-
dniu (we wtorki zamknięte) w godzinach 
10.00-16.00.

Muzeum Bursztynu znajduje się w sercu Gdańska, przy ulicy Wielkie Młyny 16. 
Fot. Dariusz Kula / Muzeum Gdańska

Wszystkie kondygnacje Wielkiego Młyna są w pełni dostępne dla osób 
z niepełnosprawnościami ruchu.

Fot. Dominik Paszliński
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Operacja pogłębianie 
kanału rozpoczęta 

Rozpoczęło się pogłębianie kanału żeglugowego, który połączy 
Zatokę Gdańską z Zalewem Wiślanym. Prace wykonuje jedna 
z najnowocześniejszych w Europie pogłębiarek. Dużo dzieje 

się również w rejonie sztucznej wyspy, której obwód został już 
zamknięty. Zintensyfikowano także prace na lądzie. 

P race na przekopie Mierzei Wiślanej 
idą zgodnie z harmonogramem. 
Pierwsze jednostki przepłyną przez 

nowy kanał żeglugowy w przyszłym 
roku, zaś docelowy kształt inwestycja 
uzyska w 2023 roku – powiedział wice-
minister infrastruktury Marek Gróbarczyk.

– Dzięki otwarciu frontu robót ziem-
nych od strony Zalewu Wiślanego, które 
nastąpiło po przekierowaniu ruchu na 
Most Południowy, już niedługo w pełni 
zobaczymy kształt kanału żeglugowego. 
Będzie to możliwe po zakończeniu wbi-
jania ścianek, mikropali i uciągleniu całej 
konstrukcji kanału południowego – po-
wiedział kpt. ż.w. Wiesław Piotrzkowski, 
dyrektor Urzędu Morskiego w Gdyni. 
– Woda, która od strony północnej jest 
już widoczna w kanale, na pewno uła-
twia wyobrażenie sobie tego, jak już za 
rok będzie wyglądała całość przeprawy 
przez Mierzeję Wiślaną.

Kanał żeglugowy i śluza to kluczowe 
miejsce dla inwestycji, jaką jest przekop 
Mierzei Wiślanej. To dzięki niemu jed-
nostki pływające będą mogły się dostać 
od strony Morza Bałtyckiego do Zalewu 
Wiślanego i na odwrót. Prace w tym 
miejscu idą pełną parą. Zakończono już 
zbrojenie i betonowanie dna śluzy kana-
łu żeglugowego. Obecnie trwa zbrojenie 
i betonowanie ścian. W części południo-
wej kanału prowadzone jest zbrojenie 
kieszeni śluzy i kanałów obiegowych 
oraz betonowanie kanałów obiegowych. 
A to oznacza, że można przejść do kolej-
nej fazy prac.

– Rozpoczęliśmy prace pogłębiar-
skie na kanale żeglugowym. W tym 
celu sprowadziliśmy pogłębiarkę, jedną 
z najnowocześniejszych w Europie i naj-
nowocześniejszą w Polsce – powiedział 
Mariusz Sasin z konsorcjum NDI/Besix, 
które wykonuje przekop. – W najbliż-
szym czasie planujemy za pomocą po-
głębiarki wykonać część kanału do śluzy 
północnej, a następnie przenieść ją na 
stronę południową i wykonać część aż 
do wrót śluzy. W finale, pod koniec tego 
roku, po montażu wrót śluzy i ich uru-
chomieniu, dokonamy pełnego przeko-
pania kanału żeglugowego.

M I E R Z E J A  W I Ś L A N A

Fot. NDI/BESIX
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M I E R Z E J A  W I Ś L A N A

Czas  na Most  Północny
Aby w momencie, gdy statek będzie 

przepływał przez kanał, nie trzeba było 
wstrzymywać ruchu samochodowego, 
zaprojektowano dwa mosty obrotowe. 
Most Południowy w ubiegłym miesiącu 
oddano do użytku. Teraz prace mostowe 
skupiły się wokół Mostu Północnego. 
Wykonano już jego konstrukcję stalo-
wą. Bliskie ukończenia są także korpusy 
i skrzydełka podpór P1, P2, P3. Trwa wy-
konywanie konstrukcji oporowej z grun-
tu zbrojonego. Zamontowano również 
część elementów wyposażenia obiektu, 
m.in. bariery energochłonne oraz kolek-
tor odwodnienia.

Mimo kapryśnej pogody działania 
w rejonie Zatoki Gdańskiej nie ustają.

– Ostatnio mieliśmy do czynienia 
z wysokimi temperaturami, co sprzyja-
ło burzom, szkwałom, a to utrudniało 
pracę. W tym czasie wykonywaliśmy 
zadania na lądzie, dlatego możemy po-
wiedzieć, że w dalszym ciągu idziemy 
zgodnie z harmonogramem – powie-
dział Bartosz Zabłocki, kierownik robót 
hydrotechnicznych z firmy NDI.

Zakończono już prace kafarowe na 
falochronie wschodnim. Wykonano 
921 metrów bieżących grodzy. Obecnie 
trwają roboty kafarowe związane z po-
głębianiem ścianki na głowicy. Jedno-
cześnie prowadzone są prace narzuto-
we. Dotąd wykonano 50 procent z nich.

– Prace narzutowe polegają na tym, 
że układamy rdzeń i warstwę pośrednią 
pod x-bloki, co podtrzyma konstrukcję 
grodzy. W ten sposób przygotowujemy 
podłoże pod prefabrykaty typu x-blok 
plus. Prefabrykaty są układane po to, by 
rozpraszać fale i przejmować ich energię 
kinetyczną, a w konsekwencji ochraniać 
narzut przed rozmyciem w przyszłości – 
mówił Bartosz Zabłocki.

Na wyspie  715 ściągów
Nie mniej dzieje się w rejonie sztucz-

nej wyspy, która docelowo ma się stać 
rajem dla ptaków. Coraz bliżej końca są 
tam roboty związane z pogrążaniem 
ścianek szczelnych. Zamontowano już 
ponad połowę, czyli 715 ściągów. Trwają 

prace związane z robotami czerpalnymi 
oraz zasypem grobli wyspy. Wykonano 
warstwę kamienia hydrotechnicznego 
na pasie technicznym na 12 sekcjach 
– to 20 procent zaplanowanego za-
kresu. Wykonano też narzut z kamienia 
hydrotechnicznego na skarpie na dwóch 
sekcjach oraz obcięto ściankę szczelną na 
jednej sekcji.

W ostatnim czasie zakończono m.in. 
budowę instalacji elektrycznych i tele-
technicznych w budynku Kapitanatu, 
budowę linii zasilających Most Połu-
dniowy i bramy południowej strony ślu-
zy oraz elektrykę i automatykę Mostu 
Południowego. Wykonano też instala-
cję oświetleniową Mostu Południowe-
go oraz dróg prowadzących od niego 
w stronę Sztutowa i Krynicy Morskiej.

Co dalej?
W najbliższych miesiącach zaplano-

wane jest zakończenie prac kafarowych 
na obu falochronach na Zatoce Gdań-
skiej. Kontynuowane będą roboty żelbe-

towe na koronie falochronu zachodniego 
oraz w jego części lądowej.

W rejonie kanału żeglugowego 
prowadzone będą prace związane ze 
zbrojeniem i betonowaniem ścian ślu-
zy. Montowane będą elementy me-
chaniki – szyny dolne, boczne i górne, 
a od sierpnia rozpocznie się montaż kon-
strukcji stalowej bram.

W dalszym ciągu prowadzone będą 
prace przy Moście Północnym. Na 
sztucznej wyspie kontynuowane będzie 
m. in. pogrążanie ścianek szczelnych, 
montaż ściągów, wykonywanie geotub, 
roboty czerpalne i zasypywanie grobli 
wyspy. W planach są również dalsze 
prace związane z instalacjami elektrycz-
nymi, teletechnicznymi i sanitarnymi.

Wykonawcą robót budowlanych 
w ramach projektu pn. „Budowa drogi 
wodnej łączącej Zalew Wiślany z Zato-
ką Gdańską – część I” jest konsorcjum 
NDI/Besix. Inwestorem jest Urząd Mor-
ski w Gdyni.

G O S P O DA R KA M O R S KA . P L

Operacja pogłębianie kanału rozpoczęta

Fot. NDI/BESIX
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Nowe trendy w turystyce 
23 czerwca odbyła się konferencja pn. „Wellbeing Tourism – perspektywiczny nurt 

zrównoważonej turystyki”, której organizatorem był Pomorski Instytut Naukowy 
im. Profesora Brunona Synaka, przy współpracy Gdańskiej Organizacji Turystycznej, 

Agencji Rozwoju Pomorza i Związku Miast i Gmin Morskich. 

C elem konferencji była dyskusja 
nad nowymi trendami w tury-
styce, ze szczególnym uwzględ-

nieniem turystyki zrównoważonej. 
– Zależy nam nie tylko na przedsta-
wieniu nowych nurtów w teorii, ale 

również na przekazaniu sposobów 
na ich wdrożenie na wybrzeżu Mo-
rza Bałtyckiego – powiedział prof. 
Robert Bęben, organizator i pomy-
słodawca wydarzenia. – Dlatego 
na spotkanie zaprosiliśmy zarówno 
przedsiębiorców branży turystycznej 
regionu południowego Bałtyku, jak 
i reprezentantów jednostek samorzą-
du terytorialnego, którzy odpowiada-
ją za przygotowanie strategii rozwoju 
w gminach.

Konferencja była realizowana w ra-
mach projektu SB WELL – Wellbeing 
Tourism in the South Baltic Region – 
Guidelines for good practices & Pro-
motion, którego celem jest wzrost 
świadomości społeczeństwa na temat 
koncepcji wellbeing, możliwości jej 
wykorzystania w sektorze turystycz-
nym, jak również promocja regionu 
południowego Bałtyku jako atrakcyj-
nego turystycznie miejsca. Projekt SB 
WELL jest współfinansowany z Euro-
pejskiego Funduszu Rozwoju Regio-
nalnego w ramach Programu Interreg 
Południowy Bałtyk 2014-2020, a jego 
liderem jest Uniwersytet Karola Lin-
neusza ze Szwecji.

Zaproszeni goście z Danii, Szwe-
cji i Niemiec opowiedzieli o trendach 
i dobrych praktykach stosowanych 
w ich regionach, wskazując, że wdro-
żenie zasad zrównoważonego roz-
woju nie wymaga dużych nakładów 
finansowych, a może stanowić źródło 
przewagi konkurencyjnej. 

– Obecnie rozwój turystyki wymaga 
partnerstwa międzysektorowego i za-
angażowania wszystkich interesariuszy, 
a rolę integrującą powinny pełnić sa-
morządy – powiedział prezes Związku 
Miast i Gmin Morskich Andrzej Bojanow-
ski i dodał, że powinna istnieć równowa-
ga pomiędzy dobrym miejscem do życia, 
wypoczynku i prowadzenia biznesu.

W E L L B E I N G  T O U R I S M

»
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W E L L B E I N G  T O U R I S M

Z M I G M  I  U G  –  S T U D I A  P O D Y P L O M O W E

Perspektywę branży turystycznej 
nakreśliła Marta Chełkowska – dyrek-
tor Departamentu Turystyki UMWP, 
zaś dr Anna Dziadkiewicz zwróciła 
uwagę na konieczność obserwowania 
trendów społeczno-gospodarczych, 
ponieważ to one determinują kierunki 
rozwoju turystyki.

Konferencja została podzielona 
na dwie części. Na początku można 
było wysłuchać wykładu pt. Droga do 
zrównoważonej turystyki na przykła-
dzie Bornholmu, który poprowadził 
Jesper Manniche z Centre for Regio-
nal & Tourism Research z siedzibą na 
Bornholmie. Następnie wysłuchali-
śmy dyskusji o perspektywach roz-
woju turystyki wellbeing na Pomorzu, 
w której udział wzięli: Marta Cheł-
kowska (dyrektor Departamentu Tu-
rystyki UMWP oraz prezes Pomorskiej 
Regionalnej Organizacji Turystycznej), 
Andrzej Bojanowski (prezes Związku 
Miast i Gmin Morskich), prof. Robert 
Bęben (prezes Zarządu Pomorskiego 
Instytutu Naukowego im. prof. B. Sy-

C elem studiów jest podwyższenie wiedzy, umiejętności 
i kompetencji przydatnych w pracy pracownika samo-
rządowego. Pogłębienie wiedzy z zakresu nauk spo-

łecznych m.in. o roli jednostki w życiu społecznym i politycz-
nym, roli i znaczeniu partycypacji społecznej i politycznej, 
mechanizmach rządzenia i podejmowania decyzji. To także 
próby wyjaśnienia i rozwiązywanie m.in. problemów wynika-
jących z zachowania jednostek oraz grup społecznych w życiu 
politycznym, analizowanie i wyjaśnianie procesów i zjawisk 
politycznych. To także krytyczna ocena zjawisk zachodzących 
w sferze polityki, inicjowanie oraz kierowanie różnych form 
aktywności w sferze publicznej.

Program studiów stanowią: System polityczny RP, Samo-
rząd i polityka lokalna, Marketing polityczny, Nauka o państwie 
i prawie, Polityka społeczna w przestrzeni samorządowej, Sztu-
ka wystąpień publicznych, Autoprezentacja w sferze publicznej, 
Standardy komunikowania w sferze publicznej – podstawy 
języka urzędowego, Praktyka funkcjonowania samorządu tery-
torialnego, Mandat radnego – teoria i praktyka, Partycypacja 
społeczna w samorządzie terytorialnym. 

Czas trwania i forma studiów:
2 semestry w trybie niestacjonarnym  

– zjazdy w soboty i niedziele.

naka, Uniwersytet Gdański), dr Anna 
Dziadkiewicz (Information Manager 
w projekcie SB WELL, Agencja Roz-
woju Pomorza, Uniwersytet Gdański) 
oraz Monika Dmitrzak (koordynator 
projektów w Agencji Rozwoju Pomo-
rza SA). W dalszej części na pytanie 
o to, dlaczego warto wdrażać wel-
lbeing dla pracowników i gości, od-
powiedział Martin Hagemann z orga-
nizacji turystycznej Vogelparkregion 
Reckniztal w Marlow w Niemczech.

Druga część konferencji składała się 
z dwóch równoległych warsztatów. 
Na pierwszy z nich zaproszone zostały 
w szczególności MSP, reprezentujące 
branżę turystyczną. Drugi warsztat był 
dedykowany zrównoważonej turysty-
ce w strategiach jednostek samorządu 
terytorialnego. Patronat Honorowy nad 
wydarzeniem objął marszałek woje-
wództwa pomorskiego.

M A R C I N  M A KO W S K I

Nowy kierunek
Dzięki wspólnym działaniom Związku Miast i Gmin Morskich i Uniwersytetu 

Gdańskiego już od października tego roku zacznie funkcjonować nowy kierunek 
studiów podyplomowych kształtujący przyszłe i obecne elity samorządowe: 

„Lokalne struktury władzy – kształtowanie elit samorządowych”.

Nowe trendy w turystyce
»
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Offshore wind  
szansą Łeby? 

Popularna wśród polskich 
turystów Łeba znalazła się na 

świeczniku branży morskiej 
energetyki wiatrowej. To tu 

według Krajowego Planu 
Odbudowy ma powstać 

port do obsługi jednostek 
serwisowych. Jeden 

z inwestorów już wykupił 
działkę pod bazę serwisową. 

J ak perspektywy rozwoju infra-
struktury kluczowej dla sektora 
offshore wind postrzegają miesz-

kańcy miasta? Pytamy przedstawicieli 
Urzędu Miasta w Łebie. 

Ostateczna wersja KPO dostarczona 
Komisji Europejskiej na początku maja 
2021 roku zakłada budowę infrastruk-
tury terminalowej dla sektora offshore 
wind. Warunkiem rozwoju wiatraków 
na polskich wodach Morza Bałtyckiego 

ma być budowa terminalu instalacyjne-
go oraz terminalu serwisowego. 

Realizacja inwestycji obejmuje bu-
dowę głębokowodnego terminalu in-
stalacyjnego w morskim Porcie Gdynia 
o powierzchni ok. 30 hektarów, który 
umożliwi jednoczesną obsługę dwóch 
jednostek instalacyjnych. Ponadto 
planowana jest przebudowa portów 
na środkowym Wybrzeżu oraz dostę-
pu do nich od strony morza (w tym 
falochronów), tak by umożliwić ko-
rzystanie z terminali serwisowych 
przeznaczonych do obsługi jednostek 
serwisowych offshore wind. Budowę 
portów serwisowych zakłada się w Łe-
bie oraz Ustce. 

In f rast ruktura portowa 
a  local  content

Brak polskiej infrastruktury portowej 
może utrudnić realizację celu local con-
tentu, stąd pewna doza sceptycyzmu 

wśród przedstawicieli branży. co do 
pomyślnej i terminowej realizacji inwe-
stycji. Są jednak inwestorzy, którzy nie 
czekają i podejmują już pierwsze kroki. 
Tak jest np. w Łebie, gdzie Equinor sfi-
nalizował zakup działki w tym mieście, 
na której powstanie port serwisowy. 
Tym samym Equinor jest pierwszym 
z inwestorów realizujących projekty 
morskich farm wiatrowych w Polsce, 
który wraz z partnerem Polenergią 
wskazał lokalizację bazy obsługowo-
-serwisowej.

Equinor i Polenergia wspólnie rozwi-
jają projekty morskich farm wiatrowych 
– MFW Bałtyk III i MFW Bałtyk II o łącz-
nym potencjale mocy zainstalowanej 
1440 MW.

– Wybór Łeby na lokalizację bazy 
operacyjno-serwisowej MFW Bał-
tyk II i MFW Bałtyk III, to istotny krok 
w realizacji naszych projektów morskich 
farm wiatrowych na Bałtyku. Ta dłu-
goterminowa inwestycja przyczyni się  

P L A N Y  U R Z Ę D U  M I A S T A

»

Fot. Patrycja Rapacka
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»

P L A N Y  U R Z Ę D U  M I A S T A

do powstania w Łebie centrum morskiej 
energetyki wiatrowej w Polsce – po-
wiedział Michał Kołodziejczyk, prezes 
zarządu Equinor Polska.

– Wspieramy rozwój lokalnych 
społeczności, a realizowane wspólnie 
z Polenergią projekty i nasza baza O&M 
oznaczają nowe miejsca pracy i nowe 
inwestycje dla Łeby i całego regionu. 
Cieszymy się, że możemy przyczynić się 
do powstania nowego rozdziału w tra-
dycji morskiej Łeby. Będziemy konty-
nuować dialog ze wszystkimi zainte-
resowanymi stronami w miarę rozwoju 
polskiego sektora morskiej energetyki 
wiatrowej – dodał.

Planowana baza serwisowa będzie 
służyć jako centrum logistyczne dla 
morskich farm wiatrowych na Bałtyku, 
a złożą się na nią biuro, budynki ma-
gazynowe i urządzenia transportowe. 
Bliska odległość z Łeby do lokalizacji 
farm przyczyni się do bezpieczeństwa 
operacji morskich i optymalizacji kosz-
tów obsługi.

Łeba na drodze Polsk i 
po energ ię  z  morskich 
farm

Budowa portu serwisowego oraz 
bazy serwisowo-logistycznych jest 
dużą szansą dla samej Łeby – mia-
sta liczącego ok. 4 tys. mieszkańców. 
O korzyści płynące z budowy portu 
serwisowego spytaliśmy pracowników 
Urzędu Miasta w Łebie.

Przedstawiciele urzędu wskazują, 
że rozwój portu serwisowego po-
zwoli na zagospodarowanie terenów 
przeznaczonych na funkcje portowe 
dotychczas niewykorzystywanych, co 
zwiększy dochody majątkowe gminy. 
Poprawią się także warunki żeglugo-
we w porcie dla jednostek już bazu-
jących w nim oraz pojawią się możli-
wości zawijania do niego większych 
jednostek. Spodziewana jest także 
poprawa stanu nabrzeży portowych 
poprzez podniesienie ich nośności 
(w zależności od potrzeb np. dewelo-
perów offshore wind). 

Planowane inwestycje stanowią 
także uzasadnienie do kierowania 

zwiększonych środków budżetowych 
na utrzymanie odpowiednich głęboko-
ści toru wodnego. Ponadto pojawią się 
nowe miejsca pracy dla mieszkańców 
gminy oraz możliwości wykorzystania 
bazy noclegowej w mieście dla zaspo-
kojenia stałych lub okresowych potrzeb 
zakwaterowania pracowników dewe-
loperów morskich farm wiatrowych. 
Kolejną korzyścią może być współ-
praca z deweloperami MFW w szero-
kim spektrum obejmującym zadania 
własne gminy (np. promocja, oświata, 
kultura, sport i rekreacja, ochrona śro-
dowiska).

Jak Łeba chce  
wykorzystać szansę 
rozwoju nowej  branży?

Łeba chce utrzymać i powiększyć 
dotychczasowe przeznaczenie terenów 
przewidzianych w planie miejscowym 
pod rozwój funkcji portowych. W celu 
zwiększenia oferty dla deweloperów 
MFW opracowywana jest zmiana 
MPZP dla terenów portowych po za-
chodniej stronie portu. Projekt planu 
został opracowany i zaopiniowany 
przez gminną komisję urbanistyczną. 
W czerwcu 2021 roku został skierowa-
ny do uzgodnień. 

W planach jest także wykonanie 
koncepcji przebudowy wejścia do por-
tu, tj. skrócenie falochronu wschodnie-
go i budowa nowego oddalonego od 
obecnego 50-60 m na wschód oraz lo-
kalizacja nowego basenu technicznego 
powyżej basenu Portu Jachtowego. 

Łeba przystąpi także do negocjacji 
z wojewodą pomorskim w sprawie ko-
munalizacji terenów portowych .

Planuje się również przedsięwzięcia 
mające na celu poprawę dostępu ko-
munikacyjnego do terenów portowych 
poprzez przebudowę ul. Turystycznej 
w Łebie. Projekt będzie finansowany 
z budżetu gminy i Rządowego Fundu-
szu Rozwoju Dróg. Realizacja projektu 
planowana jest od września 2021 do 
kwietnia 2022 roku. Zostanie także 
zbudowany system monitoringu wi-
zyjnego miasta (projekt w fazie uzgod-
nień) i zmodernizowany monitoring 

terenów portowych – tę inwestycję 
prowadzi obecna administracja portu).

Od roku inwestorzy 
interesują  się  Łebą 

Czy miasto obserwuje zaintereso-
wanie Łebą wśród inwestorów offshore 
wind? Przedstawiciele Urzędu potwier-
dzają, że wzmożone zainteresowanie 
obserwowane jest już od ubiegłego 
roku. Jak się ocenia, zainteresowanie 
deweloperów MFW wynika m.in. z ko-
rzystnego położenia portu w stosunku 
do pierwszej grupy farm morskich pla-
nowanych do realizacji w pierwszym 
etapie.

– Pierwszym deweloperem MFW, 
z którym prowadziliśmy rozmowy, był 
Equinor, który w maju 2021 roku nabył 
prawo użytkowania wieczystego nie-
ruchomości, na której zlokalizowane 
są obiekty dawnej stoczni Gryf. Po tym 
przedsiębiorstwie zaczęły zgłaszać 
się nowe firmy zarówno deweloperzy 
MFW, jak i świadczące usługi na rzecz 
tych przedsiębiorstw (np. holownicze, 
wykonujące konstrukcje stalowe).

– Wobec braku doświadczenia 
z tego typu projektami burmistrz Łeby 
zdecydował się zaprosić do dialogu 
technicznego wybranych dewelope-
rów, aby uszczegółowić ich oczekiwa-
nia i skonfrontować je z możliwościami 
portu. Łeba korzystała również z moż-
liwości wymiany informacji z pracow-
nikami innych zarządów portów. 

Deweloperzy zorganizowali spotka-
nie z mieszkańcami, na którym obec-
ni byli przedstawiciele m.in. rybaków 
i przedsiębiorców branży turystycznej. 
Podczas spotkania mieszkańcy nie 
zgłaszali istotnych zastrzeżeń. Wpraw-
dzie nie prowadzono badań wśród 
mieszkańców, ale informacje na temat 
planowanych przedsięwzięć zamiesz-
czane były na forach społecznościo-
wych, gdzie w większości spotykały się 
z przychylnymi reakcjami.

PAT RYC JA  R A PAC KA  
G O S P O DA R KA M O R S KA . P L

Offshore wind szansą Łeby?
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24 lipca 2021 r. Międzyszkolny 
Uczniowski Klub Żeglarski 
Bałtyk zmienił się w przystań 

pełną kolorowych jachtów, gotowych 
wystartować w wyścigu o Puchar Bur-
mistrza Mielna. Zwycięzcą została zało-
ga jachtu „Młody” ze skipperem Ryszar-
dem Bogaczyńskim. 

Uzupełnieniem regat była biesiada 
żeglarska, w trakcie której uczestnicy 
mieli okazję wysłuchać prelekcji Joan-

ny Pajkowskiej, pierwszej Polki, która 
w 2019 roku, bez zawijania do portów 
odbyła samotny rejs żaglowy dookoła 
świata. Punktem kulminacyjnym wy-
darzenia była parada jachtów na jezio-
rze Jamno przy akompaniamencie ze-
społu szantowego Stara Kuźnia, który 
zagrał na barce z pokazem sztucznych 
ogni w tle. 

Pełna fotorelacja dostępna na: www.
fb.com/ckmielno

Już drugi rok 
z rzędu w Mielnie 

(Zachodniopomorskie) 
odbyła się Gala Żagli, czyli 

całodniowe wydarzenie 
będące połączeniem regat 

o Puchar Burmistrza Miasta 
Mielna oraz parady żaglówek 

na jeziorze Jamno.

Gala Żagli w Mielnie
R E G A T Y  O  P U C H A R  B U R M I S T R Z A  M I E L N A
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Przyszłość regionu Zatoki 
Gdańskiej w kontekście  

jego wartości kulturowych
Od tysiącleci ludzkie wybory dotyczące osiedlenia się na wybrzeżach 

są związane z wieloma czynnikami, takimi jak łatwy dostęp do zasobów 
naturalnych, łatwy i tani transport globalny czy też rozwój handlu.

P rzykładowo, fracht zewnętrzny Unii 
Europejskiej, oparty na transporcie 
morskim, szacuje się na ok. 40%. 

Według ONZ, blisko 60% światowej 
populacji zamieszkuje obszary w pasie 
o szerokości do 60 kilometrów od wy-
brzeża, a prawie połowa światowych 
miast o liczbie ludności przekraczającej 
milion znajduje się w tych regionach. 
Obszary przybrzeżne, które są zazwy-
czaj silne gospodarczo, są także bardzo 

prężnymi rejonami pod względem kul-
turotwórczym, gdzie kultura jest bardzo 
specyficzna, powiązana ściśle z morzem 
i przez to unikalna w stosunku do pozo-
stałych regionów zamieszkanych. 

Społeczności przybrzeżne wypraco-
wują swoje specyficzne strategie działa-
nia, wiedzę, tradycje, wierzenia i umie-
jętności zawodowe związane z handlem 
i eksploatacją zasobów morskich. Jest 
to związane z tym, że te strategie od-

Klif w Osłoninie

powiadają na specyficzne wyzwania 
związane z zarządzaniem środowiskiem 
przybrzeżnym i morskim oraz intensyw-
ną wymianę między kulturami z innych 
krajów i kontynentów. Ta specyfika 
manifestuje się np. w powstaniu bu-
dynków i artefaktów dostosowanych do 
ich specyficznych potrzeb technicznych, 
takich jak konstrukcje portowe, stocznie, 
do żeglugi, rybołówstwa i akwakultury. 
Nie inaczej jest w przypadku regionu 
Zatoki Gdańskiej, obszaru ważnego go-
spodarczo oraz kulturowo bardzo szcze-
gólnego dla każdego Polaka.

Mając to na uwadze, zespół Pra-
cowni Badania i Edukacji o Klimacie 
i Oceanach Instytutu Oceanologii Pol-
skiej Akademii Nauk w Sopocie, prze-
prowadził w ramach realizacji projektu 
Interreg Baltic Sea Region pod tytu-
łem Land-Sea-Act, serię warsztatów 
dedykowanych właśnie tematyce roli 
kulturowej obszaru Zatoki Gdańskiej 
(z uwzględnieniem Zalewu Wiślanego) 
oraz tego jak się ta rola zmienia, jakie 
występują bariery oraz w jakim kierun-
ku zmiany będą postępować. 

Warsztaty przeprowadzone zosta-
ły w formie online, od 23 kwietnia do 
30 czerwca br. W trakcie wszystkich 
spotkań łącznie udział wzięło 38 osób 
reprezentujących sektory publiczny 

L A N D - S E A - A C T

Fot. Izabela Kotyńska-Zielińska
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i prywatny, organizacje pozarządowe, 
instytucje związane z turystyką i lo-
kalnym rozwojem, edukacją i ochroną 
środowiska, historią i kulturą regionu 
oraz z eksploatacją zasobów natural-
nych. Każda grupa uczestników brała 
udział w dwóch turach warsztatów, 
z których pierwsza dotyczyła budowy 
scenariuszy rozwoju regionu w przy-
szłości, natomiast druga była formą 
otwartej dyskusji nt. miejsc szczególnie 
ważnych kulturowo w rejonie Zatoki 
Gdańskiej, w tym Zalewu Wiślanego. 
W trakcie spotkań uczestnicy mieli 
wiele zadań i musieli ustosunkować się 
do wielu pytań zadanych przez mode-
ratorów. Przykładowe pytania zadane 
uczestnikom spotkań to: Jakie miejsca 
lubią Państwo szczególnie w regionie 
Zatoki Gdańskiej i na jej wybrzeżu? 
Dlaczego te miejsca są ważne? Jakie 
miejsca są Państwa zdaniem istotne 
z punktu widzenia rozwoju regionu? 
Czy Państwa zdaniem region Zato-
ki Gdańskiej lub lokalne społeczności 
z tego regionu mają charakter morski 
lub czy istnieje w nich kultura morska? 
Czy wartości kulturowe oraz inne waż-
ne miejsca wokół Zatoki Gdańskiej są 

Stanica Nadbrzeże

Przystań w Swarzewie

Ławeczka rybaka w Kątach Rybackich
Fot. Paulina Pakszys

Fot. Izabela Kotyńska-Zielińska

właściwie wykorzystywane w ofercie 
turystycznej regionu?

Analizy danych uzyskanych w ramach 
warsztatów nadal trwają, ale już możemy 
podzielić się kilkoma ciekawymi spostrze-
żeniami. Uczestnicy zgadzali się co do 
tego, że analizowany region ma szeroką 
ofertę ciekawych kulturowo miejsc, ta-
kich które sami lubią i które Ich zdaniem 
są szczególnie warte polecenia turystom. 
Niektóre z nich są całkiem nieoczywiste, 
jak np. Klif w Osłoninie, przystanie Swa-
rzewo lub Nowa Pasłęka, ławeczka rybaka 
w Kątach Rybackich czy też Stanica Nad-
brzeże. Na potrzeby raportu końcowego 
projektu Land-Sea-Act, sporządzona 
zostanie szczegółowa mapa wszystkich 
miejsc w rejonie Zatoki Gdańskiej, wska-
zanych przez uczestników warsztatów. 

Uczestnicy wskazali także na kwe-
stie rzutujące na przyszłość regionu, 
z których naszym zdaniem, jedne z cie-
kawszych, dotyczą braku spójności kul-
turowej i planu stworzenia wspólnej 
identyfikacji wizerunkowej, rozwojo-
wej i kulturowo-historycznej, w tym 
braku efektywnej edukacji kulturowo-
-historycznej w regionie, nie do końca 
wykorzystanego potencjału dla sportów 

Fot. Paulina Pakszys

wodnych na Półwyspie Helskim, bra-
ku specjałów lokalnej kuchni w ofercie 
restauracyjnej regionu. Jednym z naj-
ważniejszych problemów dla przyszłości 
kulturowej regionu jest kwestia utraty 
umiejętności posługiwania się językiem 
kaszubskim u młodszych pokoleń, co 
wynika z pogłębiającego się braku iden-
tyfikacji z kulturą kaszubską.

Jedno jest pewne. Wszyscy uczest-
nicy warsztatów zdecydowanie pod-
kreślali bardzo dużą wartość kulturową 
regionu Zatoki Gdańskiej i Zalewu Wiśla-
nego, wskazali ich konkretne przykłady 
oraz bariery dla dalszego rozwoju tego 
obszaru. Zapraszamy do lektury pełnego 
raportu z tych badań pod koniec bieżą-
cego roku.
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Hippisi przejęli Mielno! 

13-14 sierpnia odbył się Hippieza Mielno Festival.  
Ta nowa impreza przyciągnęła do Mielna fanów muzyki 

z całego regionu. Na scenie wystąpili m.in. Kwiat Jabłoni,  
zespół Organek oraz Ania Dąbrowska.

P I E R W S Z A  E D Y C J A  K O L O R O W E G O  F E S T I W A L U

G dy tylko usłyszeliśmy o tym, że 
ponad 50 lat temu w Mielnie 
odbył się pierwszy polski Zlot 

Hippisów, wiedzieliśmy, że musimy zor-
ganizować imprezę celebrującą to wy-
darzenie – mówi jeden z organizatorów 
wydarzenia Michał Czapliński. – Padło 
na festiwal muzyczny, bo muzyka od 
zawsze łączy ludzi. A przy tym promuje 
wartości istotne dla hippisów: szacunek, 
miłość i tolerancję. 

W czasie dwóch dni festiwalu na sce-
nie wystąpili: Kaśka Sochacka, Michał 
Szczygieł, Ania Dąbrowska, Terrific Sun-
day, Kwiat Jabłoni oraz zespół Organek. 
Między koncertami można było usłyszeć 
sety DJ-skie duetu Flirtini. 

Organizatorzy zadbali nie tylko o do-
znania muzyczne, ale również o świetną 
atmosferę. Teren festiwalu, czyli PRZY-
STAŃ.KULTURA przy Centrum Kultury 
w Mielnie zamieniał się przez te dwa dni 
w świat pełen kwiatów oraz kolorów. 
Dopracowana scenografia i przebrani 
tematycznie organizatorzy oraz wolon-
tariusze tylko dopełniły klimat imprezy.

Organizator (Centrum Kultury w Miel-
nie) już potwierdza, że festiwal będzie kon-
tynuowany. Szczegóły dotyczące przyszło-
rocznego terminu mają zostać ogłoszone 
niebawem na fanpage’u festiwalu: www.
facebook.com/hippiezamielno

Materiały organizatora/Mateusz Kwiatkowski

Materiały organizatora/Mateusz Kwiatkowski

Materiały organizatora/Mateusz Kwiatkowski
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Doroczna Morska 
Pielgrzymka Rybacka

Morska Pielgrzymka Rybacka to jedno z najważniejszych 
wydarzeń odbywających się w Pucku. Tradycyjnie pod 

koniec czerwca do Pucka przybywają pielgrzymi na odpust 
św. apostołów Piotra i Pawła. 

26 czerwca po raz kolejny pątnicy 
spotkali się na wodach zatoki, 
by modlić się w intencji ryba-

ków i ludzi morza. Następnie kutry prze-
płynęły do Pucka, gdzie o godz. 12.30 
pod murami fary odprawiona została 
uroczysta msza polowa. Po mszy tra-
dycyjnie zaproszono wszystkich Piotrów 
i Pawłów do pamiątkowego zdjęcia. Po 
zakończeniu eucharystii można było po-
słuchać chórów Camerata Musicale oraz 
Morzanie. Po godz. 17 nastąpiło pożeg-
nanie pielgrzymów, którzy kutrami od-
płynęli do swoich portów.

Historia pątniczych wypraw wiernych 
do Pucka ma źródła w XIII wieku, ale 
w aktualnej formie reaktywowano piel-
grzymowanie drogą morską w 1981 roku. 
Stało się tak dzięki inicjatywie ks. Gerarda 
Markowskiego, proboszcza parafii w Kuź-
nicy i znanego szkutnika oraz żaglomi-
strza Aleksandra Celarka z Chałup, kiedy 
to rybacy z Kuźnicy i całego Półwyspu 
Helskiego wyruszyli na kutrach do Pucka.

W  P U C K U
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Pierwsze łódki zwodowane

Wodowanie i prezentacja pierwszych łódek zakupionych w ramach projektu samorządu 
województwa pomorskiego 100 łodzi na 100-lecie zaślubin Polski z morzem odbyło się 

w sobotę, 26 czerwca 2021 r. Uroczystość miała miejsce nad jeziorem Brodno Wielkie w Centrum 
Sportów Wodnych i Promocji Regionu na Złotej Górze. W wydarzeniu wzięli udział: marszałek 

województwa pomorskiego Mieczysław Struk, burmistrz Kartuz Mieczysław Gołuński, wójt 
gminy Pruszcz Gdański Magdalena Kołodziejczak, wójt Cedrów Wielkich Janusz Goliński oraz 

Elżbieta Czaja, prezes Yacht Sport z Mysłowic. Towarzyszyło im także kilkunastu uczniów 
z Zespołu Kształcenia i Wychowania w Brodnicy Górnej i Uczniowskiego Klubu Żeglarskiego 

Lamelka z Kartuz, który wypróbowali przywiezione jednostki.

1 0 0  Ł O D Z I  N A  S T U L E C I E  Z A Ś L U B I N

W malowniczym otoczeniu Poje-
zierza Kaszubskiego w Centrum 
Sportów Wodnych i Promocji 

Regionu odbyło się uroczyste wodowa-
nie czterech łódek. Gospodarzem uro-
czystości był burmistrz Kartuz Mieczy-
sław Gołuński. Marszałek Mieczysław 
Struk, który przybył nad jezioro Brodno 
Wielkie, przypomniał, że 100 lat temu, 
kiedy Pomorze wróciło w granice Rze-
czypospolitej, powstawały organizacje, 
które promowały żeglarstwo, hartowały 
ducha młodych ludzi, uczyły współpra-

cy. – Nasz projekt ma do tego nawiązy-
wać. Chcemy edukować młodzież, uczyć 
nie tylko zachowania na wodzie, ale tak-
że ekologii, współpracy oraz dyscypliny. 
Mam nadzieję, że flota 100 łodzi będzie 
powiększała się sukcesywnie i przyczy-
ni się do rozwijania pasji, jaką może być 
żeglarstwo – mówił marszałek woje-
wództwa.

Liderką projektu 100 łódek na 100-le-
cie zaślubin Polski z morzem jest wójt 
Pruszcza Gdańskiego Magdalena Koło-
dziejczak.

Wójt powiedziała, że było to dość trud-
ne zadanie, bo na co dzień nie kupuje się 
100 łodzi. – Pruszcz Gdański, który do tej 
pory niewiele miał wspólnego z żeglar-
stwem, teraz staje się gminą, w której bę-
dziemy krzewić tę umiejętność. Do realizacji 
projektu przyczyniły się m.in. takie inwe-
stycje jak Pętla Żuławska. Dzięki doskona-
łemu położeniu nie tylko nadmorskiemu, 
ale i w otoczeniu wielu jezior Szwajcarii Ka-
szubskiej, w naszym województwie mamy 
świetne warunki do żeglowania – wyjaśni-
ła Magdalena Kołodziejczak.

Fot. Katarzyna Piotrowska-Turnowiecka
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Natomiast odbierający jedną z łó-
dek wójt Janusz Gołuński stwierdził, że 
„w sercu Kaszub mamy nie tylko smako-
wite truskawki, ale piękne jeziora, ide-
alne do nauki żeglowania i powinniśmy 
to wykorzystać. Dzięki nowej infrastruk-
turze i tym łódkom w Cedrach Wielkich 
będziemy uczyć żeglowania”.

Na jednej z łódek wypłynął mar-
szałek Mieczysław Struk, a na drugiej 
burmistrz Kartuz Mieczysław Gołuński. 
Samorządowcom towarzyszyli młodzi 
żeglarze, którzy nie kryli radości z udzia-
łu w wodowaniu. Pogoda także dopisy-
wała, wiał lekki wiaterek, który dodawał 
ochłody w czerwcowe popołudnie. 
Elżbieta Czaja, prezes Yachtsport z My-
słowic, firmy, która buduje łódki zazna-
czyła, że pomorski projekt jest wyjąt-
kowy. – Mam nadzieję, że w ślad za 
województwem pomorskim pójdą inne 
regiony i ten piękny sport będzie miał 
szanse się rozwijać – dodała Czaja.

Zwodowane jednostki zostały prze-
kazane gminom Cedry Wielkie i Kar-
tuzy. To pierwsze łodzie ze stu, które 
powstały z okazji 100. rocznicy zaślu-
bin Polski z morzem. 23 samorządy 
z Pomorza kupiły 100 identycznych 
łodzi żaglowych, które będą służyć do 
nauki żeglowania i krzewienia dobrych 
żeglarskich praktyk.

Samorząd województwa pomorskie-
go od wielu lat realizuje szereg przedsię-
wzięć na rzecz rozwoju infrastruktury 
żeglarskiej i poprawy warunków nawi-
gacyjnych na szlakach wodnych na tere-

nie województwa. Chodzi m.in. o rozwój 
Pętli Żuławskiej oraz Pomorskich Szla-
ków Kajakowych. Dzięki inwestycjom 
powstała nowa infrastruktura żeglarska 
oraz kajakowa, wraz z odpowiednim za-
pleczem socjalnym.

– Jednak sama infrastruktura bez pa-
sji i chęci rozwoju nie zostanie w pełni 
wykorzystana. Dlatego powstała kon-
cepcja zakupu łodzi żaglowych do nauki 
żeglowania, zdobywania stopni żeglar-
skich, regat i rekreacji – mówił marsza-

łek województwa pomorskiego Mieczy-
sław Struk. – Mam nadzieje, że nowa, 
pomorska flota sprawi, że młodzież 
będzie mogła poznać sztukę żeglarstwa, 
a dzięki funduszom przeznaczonym na 
wychowanie morskie, szkoły według 
specjalnie przegotowanego programu 
edukacyjnego będą mogły uczyć tej 
ważnej dla Pomorza i zarazem ciekawej 
dyscypliny – dodał marszałek.

Projekt „100 łodzi na stulecie zaślu-
bin Polski z morzem” został przygoto-
wany z okazji 100-lecia zaślubin Polski 
z morzem, które obchodziliśmy w 2020 
roku. Uczestniczą w nim 23 samorządy 
z Pomorza. Deklarację na początku lutego 
2020 r. podpisali wójtowie, burmistrzowie 
i przedstawiciele: Gdańska, Czerska, Kar-
sina, Malborka, Cedrów Wielkich, Kartuz, 
Ustki, Żukowa, Sopotu, Czarnej Dąbrówki, 
Sierakowic, Pruszcza Gdańskiego, Kobyl-
nicy, Pucka, Kosakowa, Kępic, Włady-
sławowa, Kościerzyny, Łeby, Rzeczenicy, 
Stężycy, Konarzyn oraz Czarnego.

Koszt zakupu stu łodzi to ok. 3,5 mln 
zł, z czego 3 mln zł to unijne dofinanso-
wanie. Pozostały koszt to wkład własny 
gmin. Łodzie będą pływać po pomor-
skich jeziorach, wodach Zatoki Gdańskiej 
oraz Pętli Żuławskiej.

U M W P

Fot. Katarzyna Piotrowska-Turnowiecka

Fot. Katarzyna Piotrowska-Turnowiecka
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Atrakcyjny port 

Druga połowa sierpnia to dobry czas do pierwszych 
podsumowań sezonu letniego w Porcie Kołobrzeg, 

który w tym roku obfitował w wiele atrakcji. 

W  K O Ł O B R Z E G U

R ejsy pasażerskie to jedna z najwięk-
szych atrakcji Portu Kołobrzeg, 
a w lipcu tego roku odnotowa-

liśmy znaczny wzrost liczby turystów 
korzystających z ich oferty. To nie tylko 

wzrost o niemal 30 tysięcy w stosunku 
do lipca 2020 roku, ale również wzrost 
o 2 tysiące w stosunku do 2019 roku, 
czyli okresu sprzed pandemii. Port Pa-
sażerski tętni życiem nie tylko za sprawą 
statków wycieczkowych, w tym roku to 
również zasługa nowej atrakcji jaką jest 
koło widokowe, a także targ z lokalny-
mi wyrobami oraz pamiątkami, które 
chętnie odwiedzają turyści i mieszkańcy 
Kołobrzegu.

W Marinie Solnej można natomiast 
zauważyć wzrost liczby gości odwiedza-
jących Kołobrzeg jachtami. Od początku 
czerwca do końca lipca odwiedziło nas 
619 gości, to o blisko 200 gości więcej niż 
w analogicznym okresie ubiegłego roku 
i liczba porównywalna do okresu sprzed 

pandemii. Ponadto w tym roku w Marinie 
Solnej znajduje się rekordowa liczba atrak-
cji, to między innymi tawerna w Reducie 
Morast, Kołobrzeski Tramwaj Wodny 
kursujący po wodach portowych i rzece 
Parsęcie, Portowa Strefa Chill z atrakcyj-
ną ofertą kulturalną, a także Miasteczko 
Rodzinne i Wesołe Miasteczko dla zapew-
nienia rozrywki młodszym gościom.

Niezmiennie od lat dużym zaintereso-
waniem cieszy się Targ Rybny w Porcie 
Rybackim, gdzie znajdują się sklepy ze 
świeżymi rybami od lokalnych rybaków 
oraz najróżniejsze przetwory rybne od 
lokalnych firm. Ponadto w Porcie Ryba-
ckim można z bliska poznać trud pracy 
ludzi morza oraz zapoznać się z budową 
i wyposażeniem kutrów.

18
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Rowerem po desce

Rosnące przeładunki 

7 sierpnia br. w Marinie Solnej w Kołobrzegu odbyła się XXII edycja zawodów 
„Jazda rowerem po desce na wodzie”. Ta cykliczna impreza przyciąga każdego 

roku śmiałków do zmierzenia się z 21-metrowym odcinkiem deski  
pływającej na dętkach w basenie portowym.

W miesiącach kwiecień 
– czerwiec w kołobrzeskim 

porcie przeładowano blisko 
55 tysięcy ton ładunków.

K ażdy przejazd kończy się kąpielą 
w wodzie, a zwycięzcą zostaje 
osoba, która pokona najdłuższy 

odcinek deski. W tym roku zgłosiła się 
rekordowa liczba 61 uczestników a aż 
11 z nich udało się przejechać cały 
dystans. Na wszystkich uczestników 
czekały atrakcyjne nagrody, a na wi-
dzów spora dawka humoru przy kibi-
cowaniu.

Podczas zawodów odsłonięto rów-
nież rzeźbę „Mariana” jadącego na 
rowerze po desce. „Mariany” to seria 
rzeźb zaprojektowanych przez Dariusza 
Jakubowskiego i wykonanych przez 
Romualda Wiśniewskiego, ukazujących 
mewy, najbardziej charakterystyczne 
nadmorskie ptaki, w przeróżnych sy-
tuacjach i stylizacjach. Zapraszamy do 
odwiedzenia Mariny Solnej oraz poszu-
kiwania kołobrzeskich „Marianów”.

W tym okresie zdecydowanie 
najwięcej przeładowano kłód 
drewnianych – prawie 22 tys. 

ton oraz pelletu i kruszywa – łącznie 
ponad 20 tys. ton. Warto zaznaczyć, że 
po raz pierwszy od wielu lat w kołobrze-
skim porcie pojawiło się zboże, którego 
w czerwcu przeładowano – 2,83 tys. ton. 
W II kwartale przeładunki surowca rybne-
go osiągnęły poziom 10 tysięcy ton.

Podobnie jak w ubiegłych miesiącach 
dominują takie gatunki ryb jak szprot, 

stornia, śledź, tobiasz i dobijak, ale po-
jawiają się także troć wędrowna, turbot, 
dorsz, gładzica, makrela czy skarp.

W II kwartale 2021 r. w Kołobrzegu 
obsłużono 23 statki towarowe, kiedy 

Fot. ZPM Kołobrzeg

w analogicznym okresie ubiegłego 
roku takich statków obsłużono 17. 
Przełożyło się to na wzrost w obro-
tach towarowych o ponad 9 tysięcy 
ton (21 %).

Fot. ZPM Kołobrzeg
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Na targowisku miejskim 

Teren północnych Kaszub jest niezwykle różnorodny, a jego 
wyjątkowość zaprezentowana została w ofercie wystawców 

na targowisku miejskim we Władysławowie.

W Ł A D Y S Ł A W O W O

T argowisko zlokalizowane jest przy 
ul. Morskiej, licznie uczęszczanej 
przez turystów, i funkcjonowało 

od 1 lipca do końca sierpnia. Na stoi-
skach handlowych promowane były 
przede wszystkim rękodzieło, kuchnia 
i kultura naszego regionu. W lokalnym 
asortymencie znalazły się m.in. haft ka-
szubski, biżuteria z bursztynu, rękodzie-
ło marynistyczne i morskie, ceramika 
i grafika artystyczna, art déco oraz mała 
gastronomia: lody regionalne, ryby wę-
dzone oraz regionalne potrawy z ryb. 

Targowisko zyskało na atrakcyjności 
za sprawą animatora kultury, integrujące-
go i aktywizującego codzienny rytm dnia 
tego szczególnego miejsca. W godzinach 
od 12.00 do 20.00 rozbrzmiewał folklor 
kaszubski w postaci popularnych utwo-
rów muzycznych, skeczy, audycji Radia 
Kaszebe oraz pogadanek samych wy-
stawców, którzy prezentują się na estra-
dzie targowiska, opowiadając o wykony-
wanym przez siebie rękodzielnictwie. 

Na wzmocnienie regionalizmu i kultury 
kaszubskiej przełożyły się także wydarzenia 
artystyczne, odbywające się na targowisku. 
Aż do końca wakacji na estradzie targowi-
ska występowały zespoły muzyczne, które 
umilały czas odwiedzającym to miejsce. 
Wśród zespołów wystąpiły Manijocë, ze-

spół 4 Razy w Roku, Przypadkowa Forma-
cja Turystyczna, Fucus. Cyklicznie odbywały 
się warsztaty artystyczne dla dzieci i do-
rosłych, z wykorzystaniem gliny, wzorów 
i haftów kaszubskich. 

Spory wkład w krzewieniu kultury 
kaszubskiej ma w naszej gminie Miejska 
Biblioteka Publiczna we Władysławo-
wie, która zorganizowała na targowisku 
kilka festynów: Weekend artystyczny, 
Kaszubi Witają na Nordzie, Festyn Kultu-
ry Kaszubskiej. 

W gminie Władysławowo prężnie 
działają także lokalne oddziały Zrze-

szenia Kaszubsko-Pomorskiego, które 
aktywnie włączają się w wydarzenia 
i jubileusze gminne. Oddział w Jastrzę-
biej Górze, obchodzący w tym roku 
swoje 20-lecie, organizuje m.in. corocz-
ny Festyn Kultury Kaszubskiej, podczas 
którego prezentowana jest twórczość 
regionalna i współczesna, przy dobrej 
zabawie muzycznej.

Wszystkie wydarzenia były ogólno-
dostępne, bezpłatne i cieszyły się ży-
wym zainteresowaniem zwłaszcza osób 
poszukujących spotkań z muzyką ludo-
wą, kaszubską i szantową. 
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K onkurs adresowany jest do właści-
cieli obiektów noclegowych – od 
hoteli począwszy, na prywatnych 

kwaterach skończywszy, zlokalizowa-
nych na terenie gminy Władysławo-
wo, którzy inkasują opłatę miejscową 
i wpłacają ją na rachunek gminy.

Jak to zrobić?
• zapoznaj się z regulaminem na stronie 

www.wladyslawowo.pl
• dokonuj poboru i wpłaty na rachunek 

gminy Władysławowo opłaty miejscowej
• polub profil naszej gminy na Facebooku
• dokończ zdanie: „Pobieram opłatę miej-

scową, bo...” i prześlij je na adres promo-
cja@wladyslawowo.pl wraz ze swoim 
imieniem i nazwiskiem w terminie do 22 
października 2021 roku do godz. 14.00.

Spośród nadesłanych odpowiedzi 
jury wybierze najciekawsze, które zosta-
ną nagrodzone. Nagrodami w konkursie 
są m.in. rower, hulajnoga elektryczna, 
plecaki, torby turystyczne itp. 

Wszyscy wiemy, jak ważne jest po-
bieranie opłaty miejscowej od turystów, 
która częściowo pokrywa koszty zwią-
zane z pracami porządkowymi w okresie 
wzmożonego ruchu turystycznego oraz 
wpływa na poprawę wizerunku naszej 
gminy.

Pobieranie opłaty miejscowej na-
prawdę się opłaca:

• pobierającemu opłatę miejscową (in-
kasentowi) przysługuje wynagrodze-
nie w wysokości 10% należnie zainka-
sowanej opłaty (grafika pieniążków)

• można wziąć udział w konkursie i wy-
grać atrakcyjne nagrody (grafika na-
grody)

• pobierając opłatę miejscową, zwięk-
szamy dochody miasta, które są na-
szym wspólnym dobrem, inwestujemy 
w naszą gminę, tym samym kreujemy 
jej wizerunek (grafika)

• wykazujemy się obywatelską postawą, 
która z pewnością zostanie zauważona. 

Na planszy znalazły się naj-
piękniejsze miejsca polskie-
go wybrzeża, a wśród nich 

właśnie gmina Władysławowo – part-
ner najbardziej turystycznej wersji świa-

towe gry. Oficjalne odsłonięcie planszy 
nastąpiło 7 sierpnia na Alei Gwiazd 
Sportu, które poprzedziły wystąpienia 
przedstawicieli lokalnych władz i part-
nerów „bałtyckiej” edycji. Gminę Wła-
dysławowo reprezentowała sekretarz 
Wioleta Kowalska-Lewicka. 

Choć głównym punktem wydarze-
nia było uroczyste odsłonięcie planszy 
w wersji XXL, nie zabrakło także innych 
atrakcji. W strefie gracza odbywały się 
konkursy z nagrodami, w których można 
było wygrać Monopoly Bałtyk. O dobrą 
zabawę zadbali animatorzy oraz Pan 
Monopoly, który był tego dnia jedną 
z najbardziej rozpoznawalnych postaci.

Mamy nadzieję, że taki rodzaj promo-
cji naszej gminy – poprzez grę i zabawę 
– to szansa na dotarcie do różnych za-

kątków naszego kraju. W każdym domu, 
w którym rozegrane zostaną partie gry 
Monopoly Bałtyk, z pewnością pojawi 
się pretekst do odwiedzenia naszej gmi-
ny na żywo! 

Gmina Władysławowo 
partnerem Monopoly Bałtyk

Na Alei Gwiazd Sportu 
we Władysławowie miała 

miejsce premiera kultowej 
gry Monopoly edycja 

Bałtyk. Monopoly to jedna 
z najpopularniejszych gier 

planszowych na świecie. 
Rodzinne rozgrywki trwają 

już od 1935 roku! Od jej 
debiutu sprzedało się ponad 

300 milionów egzemplarzy. 

„Wynajmuję z głową 
pobieram miejscową”

Aby przekonać właścicieli obiektów noclegowych 
do pobierania opłaty miejscowej, a tym samym uhonorować 

tych, którzy rzetelnie to czynią, gmina Władysławowo 
przygotowała konkurs z atrakcyjnymi nagrodami.
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Baltexpo po raz 
dwudziesty pierwszy

6 września w Centrum 
Wystawienniczo-Kongresowym 

AmberExpo dźwięki dzwonu 
okrętowego ogłosiły otwarcie 

XXI Targów Morskich 
i Konferencji Baltexpo 

w Gdańsku. To najważniejsze 
wydarzenie w branży 

poświęcone gospodarce 
morskiej i przemysłowi 

stoczniowemu w Europie 
Środkowo-Wschodniej. Targi 

Baltexpo 2021 trwaly 
do 8 września. 

W  A M B E R E X P O  W  G D A Ń S K U

T egoroczne targi Baltexpo miały 
szczególny charakter, bowiem było 
to pierwsze wydarzenie gospodar-

cze w Europie, organizowane po okresie 
pandemii. Stąd szczególne zaintereso-
wanie biznesu, administracji, eksper-
tów pierwszą możliwością osobistych 
spotkań i rozmów. Baltexpo 2021 po raz 
kolejny dowodzi żywotności, rozmachu 
inwestycyjnego, poszukiwania nowych 
form działalności i źródeł finansowania 
polskiego przemysłu morskiego.

– Współpracujemy z ekspertami 
oraz całym środowiskiem morskim, 
dążąc do tego, by targi były intere-
sujące, poruszały wszystkie kluczowe 
kwestie dla branży, a także by stano-
wiły interesującą platformę prezen-
tacji nowatorskich rozwiązań – po-
wiedziała Grażyna Karłowska, prezes 
Zarządu Targów Warszawskich, orga-
nizatora Baltexpo. 

– Dociera do nas wiele głosów mó-
wiących, że targi są szczególnie wycze-

kiwane przez środowiska gospodarcze 
– podkreśliła.

Najważniejsze grupy wystawców 
na tegorocznych targach to stocznie 
i producenci wyposażenia okrętowego, 
porty i terminale, producenci sprzętu 
do rozładunku i przeładunku, transport 
intermodalny, energetyka wiatrowa. 
Mimo krótkiego czasu na zgłasza-
nie udziału od momentu zawieszenia 
ograniczeń, Baltexpo 2021 zgromadziły 
116 wystawców z 8 krajów.

Ponad 60 godzin 
konferencji  i  debat

Baltexpo to w tym roku także ponad 
60 godzin konferencji i debat publicznych. 
Tematyka tych dziesięciu konferencji od-
daje złożoność i kompleksowość proble-
matyki związanej z sektorem morskim. 

Uczestnicy Baltexpo dyskutowali 
podczas debaty otwarcia o inicjatywie 
Trójmorza rozumianej jako nowy impuls 
rozwoju regionu portów Europy Środko-
wo-Wschodniej. Współorganizatorem 
tej debaty był rządowy Ośrodek Studiów 
Wschodnich, zaś patronem medialnym 
portal Trójmorze.

Elektryzującemu stocznie i dostawców 
wyposażenia Programowi „Miecznik” po-
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XI Bałtycki Maraton 
Brzegiem Morza 

28 sierpnia maratończycy spotkali się w Jastarni na XI Bałtyckim Maratonie Brzegiem Morza, 
który jest jedynym tego typu biegiem w Polsce i jednym z dwóch w Europie. To, co go wyróżnia 

od innych, to poprowadzenie trasy maratonu w całości po plaży, co pozwoliło uczestnikom 
poznać bałtyckie wybrzeże – od Jastarni, przez Juratę, aż do Władysławowa. 

W tym roku warunki były bardzo 
trudne – silny wiatr, duże na-
chylenie brzegu i fale wdziera-

jące się na plażę. Najlepszy czas tego-
rocznej edycji to 3:13:14.89 i osiągnął go 
Marek Dzięgielewski, który po raz szósty 
stanął na najwyższym stopniu podium 
bałtyckiego maratonu. Wśród pań 
zwyciężyła, również nie pierwszy raz, 
stała uczestniczka imprezy Aleksandra 
Jachimczyk-Korbut z czasem 3:52:57.27 
(czwarty czas wśród wszystkich 82 za-
wodników).

Wyniki XI Bałtyckiego Maratonu 
Brzegiem Morza: https://elektroniczne-
zapisy.pl/event/6097/results.html

Tego dnia oprócz maratonu odbyły 
się również biegi dla dzieci i młodzieży 
w kilku kategoriach. Najmłodsi mieli 
do pokonania dystans 200 lub 400 m 
w Biegu Marynarza, Bosmana, Oficera 
i Kapitana. Wszyscy uczestnicy otrzyma-
li medale pamiątkowe oraz wspaniałe 
nagrody, ufundowane przez głównego 

święcona była konferencja, której partne-
rem była PGZ Stocznia Wojenna. W sek-
torze targów i w konferencji poświęconej 
temu największemu w historii kontrakto-
wi polskiego przemysłu obronnego wzięli 
udział przedstawiciele sił zbrojnych i prze-
mysłu zbrojeniowego z kraju i zagranicy.

Budząca wiele nadziei i kontrowersji 
chińska inicjatywa Morskiego Jedwab-
nego Szlaku i szans Polski na styku Azji 
i Europy była przedmiotem obrad ko-
lejnej konferencji w międzynarodowej 
obsadzie.

Projektowi morskiej energetyki wia-
trowej, na który w najbliższych latach 

sponsora Hotel Bryza Resort&Spa oraz 
komendanta Morskiego Oddziału Straży 
Granicznej.

Wyniki X Bałtyckiego Biegu Dzieci: 
https://elektronicznezapisy.pl/event/6286/
results.html

przeznaczone będą poważne środki z Kra-
jowego Programu Odbudowy, udziałowi 
portów i firm – kooperantów poświęco-
na była dwusesyjna konferencja. Jednym 
z kluczowych tematów były możliwości 
zwiększenia udziału polskich firm w do-
stawach komponentów i materiałów na 
rzecz morskiej energetyki wiatrowej.

Z kolei uczestnicy Morskiego Forum 
Inwestycji Infrastrukturalnych omówi-
li strategie rozwoju portów morskich, 
portowych i okołoportowych inwestycji 
infrastrukturalnych oraz upomnieli się 
o inwestycje intermodalne i ułatwiające 
dostęp do polskich portów. Przedmio-

Dekoracja zwycięzców na scenie 
przy porcie w Jastarni połączona była 
z koncertem szantowym Tomasz Ku-
ręda Band oraz zakończeniem jubile-
uszowych X Bałtyckich Regat o Pucha 
Dyrektora Urzędu Morskiego w Gdyni, 

tem oddzielnych konferencji były także 
m.in. inwestycje kolejowe w kontekście 
transportu intermodalnego, dekarboni-
zacja żeglugi, zeroemisyjne statki i tech-
nologie.

Tradycyjnie podczas wydarzenia ze-
brał się Związek Pracodawców Forum 
Okrętowe. Patronat nad Baltexpo 2021 
objęli m.in. ministrowie: infrastruktury, 
spraw zagranicznych, rozwoju i tech-
nologii, klimatu i środowiska, aktywów 
państwowych, marszałkowie woje-
wództw pomorskiego i zachodniopo-
morskiego, wojewoda pomorski, prezy-
denci Gdańska, Gdyni i Szczecina.

J E D Y N Y  W  S W O I M  R O D Z A J U  –  W  J A S T A R N I

Start XI Bałtyckiego Maratonu Brzegiem Morza.
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XI Bałtycki Maraton Brzegiem Morza
J E D Y N Y  W  S W O I M  R O D Z A J U  –  W  J A S T A R N I

organizowanych wspólnie z Jacht Klu-
bem Marynarki Wojennej Kotwica. Wrę-
czono liczne nagrody i puchary, w tym 
te najcenniejsze – od prezydenta RP 
Andrzeja Dudy dla zwycięzców biegu 
w kategorii kobiet i mężczyzn.

W bałtyckich regatach udział wzięło 
11 załóg reprezentujących instytucje 
i firmy związane z gospodarka morską, 
w tym załoga Portu Gdynia, jednego 
z partnerów XI Bałtyckiego Marato-
nu Brzegiem Morza oraz firmy Kon-
sal, która od pierwszej edycji wspiera 
nas organizacyjnie. S/y „Konsal” był 
bezwzględnie najszybszym jachtem 
na mecie oraz zwyciężył w kat. Open 
w gr. 1. W gr. 2 pierwsze miejsce zajął 
jacht z załogą Urzędu Morskiego w Gdy-
ni – s/y „Venus”, natomiast w kategorii 
załóg urzędów morskich zwyciężyła 
s/y „Sylvianna” (drugie miejsce w kat. 
Open w gr. 1). W regatach uczestniczyły 
również załogi Ministerstwa Infrastruk-
tury, Urzędu Morskiego w Szczecinie, 
Morskiej Służby Poszukiwania i Ratow-
nictwa, Morskiego Oddziału Straży Gra-
nicznej oraz Politechniki Gdańskiej.

Tegoroczna edycja tego wyjątkowego 
biegu, podobnie jak i w minionych latach 
zorganizowana została przez Ligę Mor-
ska i Rzeczną, Urząd Morski w Gdyni, 
miasto Jastarnia, miasto Władysławowo 
oraz Związek Miast i Gmin Morskich.

Organizatorzy ze zwycięzcą. Od lewej: Tyberiusz Narkowicz, burmistrz Jastarni; 
Marek Dzięgielewski, zwycięzca XI BMBM, Wiesław Piotrzkowski, dyrektor Urzędu 
Morskiego w Gdyni; Andrzej Królikowski, prezes Ligi Morskiej i Rzecznej.

Zwyciężczyni XI BMBM Aleksandra 
Jachimczyk-Korbut na mecie 
z komentatorem Adrianem Sosnowskim.

Dekoracja kat. OPEN mężczyźni. 

Zwycięzcy X Bałtyckich Regat o Puchar 
Dyrektora Urzędu Morskiego w Gdyni 
– załoga s/y „Konsal”.

Jednostki Urzędu Morskiego w Gdyni 
zabezpieczające X Bałtyckie Regaty 
o Puchar Dyrektora. 

Dekoracja kat. OPEN kobiety. 

Start X Bałtyckich Regat o Puchar 
Dyrektora Urzędu Morskiego w Gdyni.Dekoracja zwycięzców XI BMBM.
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Smoki opanowały Błotnik
Marina w Błotniku na pewno nie należy do cichych miejsc na końcu świata. To nieustannie 

tętniące życiem miejsce, które regularnie przyciąga miłośników sportów wodnych.  
21-22 sierpnia rywalizowali tu optymiści o Puchar Wójta Gminy Cedry Wielkie, a 28 sierpnia 

na wodach w Błotniku można było podziwiać smoki. Mowa oczywiście o osadach, które 
rywalizowały w IV Żuławskich Regatach Smoczych Łodzi.

W yścigi smoczych łodzi to nie-
zwykle widowiskowe zawody, 
które są emocjonujące zarówno 

dla samych startujących, jaki i dla pub-
liczności.

– W tym roku w imprezie uczestni-
czyło blisko 400 osób, a wśród nich byli 
również reprezentanci Litwy. Cieszę się, 
że zawody mają aż tak duży rozgłos, że 
słychać o nich poza granicami naszego 
kraju. Być może wyścigi smoczych łodzi 

staną się zawodami międzynarodowymi 
i będziemy mieli przyjemność gościć 
w Błotniku znacznie więcej zagranicz-
nych osad, co jeszcze bardziej podnio-
słoby prestiż naszej przystani – podkre-
ślał wójt Janusz Goliński.

Za rok odbędą się jubileuszowe re-
gaty smoczych łodzi, na które już teraz 
serdecznie zapraszają organizatorzy, in-
formując jednocześnie że przyszłoroczna 
impreza trwać będzie dwa dni.

Przy okazji przypominamy, że trwa 
plebiscyt XXV edycji Ogólnopolskie-
go Otwartego Konkursu „Moderni-
zacja Roku & Budowa XXI wieku”, 
w którym do finału dostała się mari-
na w Błotniku. Głosowanie zakończy 
się 22 września. Głosowanie odby-
wa się zdalnie na stronie: https://
www.modernizacjaroku.org.pl/pl/
edition/2262/object/2345/przystan-
-zeglarska-w-blotniku

I V  Ż U Ł A W S K I E  R E G A T Y
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 III Samorządowe Forum 
Gospodarki Odpadami

Już po raz trzeci odbyło się w Gdańsku dwudniowe 
wydarzenie poświęcone wyzwaniom i perspektywom branży 

zagospodarowania odpadów. Dwudniowe Forum przyciągnęło 
przeszło 200 uczestników – specjalistów z branży, bankowców 

i prawników oraz samorządowców z całej Polski. 

F A C H O W C Y  M Ó W I Ą  O  B R A N Ż Y  O D P A D O W E J

W ydarzenie organizowane było 
przez Gdańską Fundację Wody 
przy wsparciu merytorycznym 

Portu Czystej Energii i Wydziału Gospo-
darki Komunalnej Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku. Patronat honorowy nad 
Forum objął Narodowy Fundusz Ochro-
ny Środowiska i Gospodarki Wodnej 
oraz prezydent Gdańska Aleksandra 
Dulkiewicz.

– Cieszę się, że mieliśmy możliwość 
gościć w Gdańsku tak szerokie grono 
praktyków na co dzień pracujących 
w trudnej branży, jaką jest gospodarka 
odpadami. To unikalna okazja do wy-
miany doświadczeń i idei, całościowego 
spojrzenia na zagadnienia dotyczące nas 
wszystkich. Cieszę się, że Gdańsk jest 
miejscem debaty i wdrażania najlep-
szych praktyk w tym obszarze – podsu-
mowała wydarzenie Aleksandra Dulkie-
wicz, prezydent Gdańska. 

Obrady otworzył Piotr Grzelak, za-
stępca prezydenta Gdańska ds. zrów-
noważonego rozwoju oraz Dominik 
Bąk, wiceprezes Narodowego Fundu-
szu Ochrony Środowiska i Gospodarki 
Wodnej.

Wśród tematów poruszonych pod-
czas Forum nie zabrakło europejskiego 
Zielonego Ładu – największego w hi-

storii Unii Europejskiej projektu transfor-
macji ekologicznej i gospodarczej. Panel 
moderował prezes zarządu Portu Czystej 
Energii Sławomir Kiszkurno.

– Znajdujemy się w bardzo ważnym 
momencie zmian, jeśli chodzi o przy-
szłość gospodarki odpadami. To czas na 
poszukiwanie rozwiązań i definiowanie 
wyzwań, które będą stać przed nami 
w kolejnych latach – mówił Sławomir 
Kiszkurno, prezes Portu Czystej Energii 
i dodał: – W zmieniającej się sytuacji 
gospodarczej i legislacyjnej niezbędna 
jest wizja i determinacja oraz potrzeba 
sprawnego działania, w tym wykorzy-
stania najlepszych praktyk z branży. To 
czas dla tych, co wiedzą, czego chcą, dla 
przewidujących i przygotowanych.

W ciągu dwóch dni konferencji roz-
mawiano o prawnych i ekonomicznych 
aspektach gospodarki odpadami, w tym 
o optymalizacji finansowej i organiza-
cyjnej gminnych systemów za nią odpo-

Piotr Grzelak, zastępca prezydenta Gdańska

Paneliści SFGO
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wiedzialnych. Równie ważnym tematem 
było termiczne przekształcanie odpadów 
komunalnych (TPOK), któremu poświę-
cono dwa bardzo merytoryczne panele. 
W pierwszym z nich specjaliści dyskutowali 
na temat nowych konkluzji BAT (Best Ava-
ilable Technique) dotyczących najlepszych 
dostępnych technologii w tej dziedzinie. 
Podczas drugiego panelu praktycy pro-
wadzili rozmowę na temat doświadczeń 
z eksploatacji instalacji TPOK, w tym za-
gospodarowaniu produktów (odpadów) 
poprocesowych (żużlu i popiołów lotnych).

W programie wydarzenia znalazł się 
także panel poświęcony roli nowoczesnej 
edukacji w kształtowaniu wśród społe-
czeństwa postaw prośrodowiskowych. 
Konferencję zakończyła wizyta jej uczestni-
ków na placu budowy gdańskiego zakładu 
termicznego przekształcania odpadów ko-
munalnych – Portu Czystej Energii. 

Zarządzanie plażami 
8 września 2021 r. w sali plenarnej Senatu RP odbyło się wspólne posiedzenie trzech 

komisji senackich: Komisji Samorządu Terytorialnego, Komisji Infrastruktury oraz Komisji 
Ustawodawczej, podczas którego miałem zaszczyt reprezentować Związek Miast  

i Gmin Morskich oraz Obszar Metropolitalny Gdańsk Gdynia Sopot. 

G łównym założeniem ustawy sena-
ckiej jest wprowadzenie ułatwio-
nych przepisów dla samorządów 

terytorialnych przy uzyskiwaniu zgody na 
użytkowanie i zarządzanie plażami. Swój 
sprzeciw wyraziły urzędy morskie i przed-
stawiciele Ministerstwa Infrastruktury, 
uważając, że to instytucje państwowe 
powinny zarządzać tymi terenami, a na 
kilkaset wniosków złożonych przez gminy 
tylko kilkanaście otrzymało odmowę.

Posiedzenie trwało nieco ponad 
godzinę. Podczas wystąpień senator 
Stanisław Gawłowski zapewniał, że 
wprowadzenie ustawy znacząco ułatwi 
samorządom dostęp do użytkowania 
plaż, a urzędy morskie pozostaną z nimi 
w ścisłej współpracy miedzy innymi 
przy zabezpieczeniu wydm i brzegu 
Bałtyku. Senator Jerzy Czerwiński z PiS 

postulował sprzeciw przyjęciu projektu 
ustawy, ponieważ uważał, że obecne 
przepisy są wystarczające i nie ogra-
niczają samorządom możliwości za-
rządzania terenami przybrzeżnymi. Za 
przykład podał miasto Gdańsk, którego 
„władze co prawda są z innej opcji poli-
tycznej, ale należy je pochwalić, ponie-

waż świetnie zarządzają plażami oraz 
całą sferą turystyczną”.

Ostatecznie jednogłośnie projekt usta-
wy został skierowany do dalszych prac, 
a Komisja Samorządu Terytorialnego roz-
patrzy go na odroczonym posiedzeniu.

M A R C I N  M A KO W S K I

W  S E N A C I E

Wycieczka na budowę PCE

Fot. Depositphotos.com/Drukarnia Chroma
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tel. 58 675 20 72

www.jastarnia.pl

jas_bor@poczta.onet.pl

KOŁOBRZEG – miasto

Urząd Miasta, ul. Ratuszowa 13

78-100 Kołobrzeg

tel. 94 355 15 00

fax 94 352 37 69

www.kolobrzeg.pl

urzad@um.kolobrzeg.pl

KOSAKOWO

Urząd Gminy, ul. Żeromskiego 29

81-198 Kosakowo

tel. 58 660 43 00

fax 58 660 43 01

www.kosakowo.pl

sekretariat@kosakowo.pl

KROKOWA

Urząd Gminy, ul. Żarnowiecka 29

84-110 Krokowa

tel. 58 675 41 00

fax 58 675 41 01

www.krokowa.pl

urzad@krokowa.pl

KRYNICA MORSKA

Urząd Miasta, ul. Górników 15

82-120 Krynica Morska

tel. 55 247 65 27

fax 55 247 65 66

www.krynicamorska.tv

um@krynicamorska.tv

ŁEBA

Urząd Miejski, ul. Kościuszki 90

84-360 Łeba

tel. 59 866 15 13

fax 59 866 13 37

www.leba.eu

sekretariat@leba.eu

MIELNO – gmina

Urząd Gminy,

ul. Chrobrego 10

76-032 Mielno

tel. 94 345 98 30

fax 94 345 98 34

www.mielno.bip.net.pl

ug@gmina.mielno.pl

MIĘDZYZDROJE

Urząd Miejski,

ul. Książąt Pomorskich 5

72-500 Międzyzdroje

tel. 91 327 56 31

fax 91 327 56 30

www.miedzyzdroje.pl

um@miedzyzdroje.pl

PRUSZCZ GDAŃSKI – miasto

Urząd Miasta, ul. Grunwaldzka 20

83-000 Pruszcz Gdański

tel. 58 775 99 21

fax 58 682 34 51

www.pruszcz-gdanski.pl

urzad@pruszcz-gdanski.pl

PUCK

Urząd Miasta, ul. 1 Maja 13

84-100 Puck

tel. 58 673 05 00

fax 58 673 05 33

www.miasto.puck.pl

sekretariat@miasto.puck.pl

SOPOT

Urząd Miasta, ul. Kościuszki 

25/27

81-704 Sopot

tel. 58 521 37 50

www.sopot.pl

ums@sopot.pl

SZCZECIN
Urząd Miasta, pl. Armii Krajowej 1

70-456 Szczecin

tel. 91 424 59 31

fax 91 424 53 22

www.um.szczecin.pl

prezydent@um.szczecin.pl

TRZEBIATÓW
Urząd Miejski

Rynek 1

72-320 Trzebiatów

tel. 91 387 29 84

fax 91 387 26 19

www.trzebiatow.pl

zarzad@trzebiatow.pl

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA POMORSKIEGO
ul. Okopowa 21/27

80-810 Gdańsk

tel. 58 32 68 310

fax 58 32 68 303

www.pomorskie.eu

www.urzad.pomorskie.eu

info@pomorskie.eu

URZĄD MARSZAŁKOWSKI 
WOJEWÓDZTWA WARMIŃSKO-
-MAZURSKIEGO
ul. Emilii Plater 1

10-562 Olsztyn

tel. 89 521 90 00

fax 89 521 95 69

www.warmia.mazury.pl

dum@warmia.mazury.pl

USTRONIE MORSKIE
Urząd Gminy, ul. Rolna 2

78-111 Ustronie Morskie

tel. 94 351 55 35

fax 94 351 55 97

www.ustronie-morskie.pl

ustronie-mor@post.pl

WŁADYSŁAWOWO
Urząd Miasta, ul. gen. Hallera 19

84-120 Władysławowo

tel. 58 674 54 00

fax 58 674 07 63

www.wladyslawowo.pl

um@wladyslawowo.pl

Adresy stowarzyszonych miast i gmin morskich


